'International Anthropological and Prehistoric Archaeological Congress, Geneva'

Publication/Creation

1912

Persistent URL

https://wellcomecollection.org/works/npmbt6uu

License and attribution

You have permission to make copies of this work under a Creative Commons, Attribution, Non-commercial license.

Non-commercial use includes private study, academic research, teaching, and other activities that are not primarily intended for, or directed towards, commercial advantage or private monetary compensation. See the Legal Code for further information.

Image source should be attributed as specified in the full catalogue record. If no source is given the image should be attributed to Wellcome Collection.



INTERNATIONAL ANTHROPOLOGICAL & PREHISTORIC ARCHAEOLOGICAL CONGRESS, GENEVA, 1912

INTERNATIONAL ANTHROPOLOGICAL & PREHISTORIC ARCHAEOLOGICAL CONGRESS.

Fourteenth Session. Geneva. 1912.

Geneva, March, 1912.

Dear Sir and Confrère,

We have the honour to invite you to take part in the Fourteenth International Anthropological and prehistoric Archaeological Congress, which is to take place at Geneva in the <u>first week of September, 1912</u>, and we have pleasure in informing you that the Swiss Federal High Council (le Haut Conseil fédéral suisse) and the Council of State of the Republic and Canton of Geneva, have kindly agreed to take the Fourteenth Session under their patronage.

Six years have passed since the last session, which was held at Monaco in 1906, and, since then, many important discoveries have been made in the region in which we are interested. Several of them merit exhibition and discussion at plenary meetings.

No personal invitations have been issued up to this date, but already several scientific bodies have promised us their support, and many savants, amongst the most eminent, announce their intention of participating in the Congress. This valuable support allows us to believe that the Fourteenth Session will be worthy of its predecessors, with regard to the quality and number of the works presented.

attached to this letter is a list of generals questions which will be discussed at Geneva. This list is provisional, and certain additions will certainly be made to it. Article 7 of the General Rules stipulates that the Committee "shall always reserve a portion of the meetings for all other questions not included in the programme, proposed by a member of the Congress, and approved by the Council." Thus, if you have the intention of making a communication on any subject not mentioned on the programme, you are asked to kindly advise the Committee.

We beg to call your attention to the voting which will take place at Geneva on the day of the first meeting, concerning two additions to the general rules, of which we send you a copy.

The Organising Committee are arranging for some scientific excursions to several of the most celebrated places, from the prehistoric point of view, in Switzerland, for example, to the National Museum at Zurich. They hope to do some excavating work at a neolithic station on the Lake of Neuchâtel.

The week's work will be relieved by one day of rest, which we will pass together in making a tour of the Lake of Geneva on a special boat. This will be the best way for the Members of the Congress to become personally acquainted.

The importance of the questions to be discussed at this Fourteenth Session, and the interest attached to the projected excursions, makes us hope that there will be a large number of members of this Congress at Geneva.

On their part, The Organising Committee will do all in their power to ensure our guests carrying away the best possible remembrance of their stay in Geneva, and of the Fourteenth Congress.

We hope then, dear Sir, that you will give us your personal support. It is only necessary to fill up the card of application enclosed, and to send it, with the amount of the subscription, to the treasurer, M. A. Lombard, banque Lombard-Osier et Cie., Corraterie, Geneva.

We are, etc.,

General Secretary.

Waldemar Deonna, 16 Boulevard des Tranchées. President.

Eugène Pittard, 72 Florissant, *INTERNATIONAL ANTHROPOLOGICAL & PREHISTORIC ARCHAEOLOGICAL CONCRESS.

----- 000 -----

Proposed additions to the rules. The Thirteenth Congress proposed the following additions to the General Rules:-

- 1. The official language of the Congress is French; it is employed for the drawing up of the official report and the correspondence of the organising Commission and of the Committee. Nevertheless, the members of the Congress may, in their letters, their communications and their lettures, make use of German, English or Italian. Communications in these three languages will be acc ompanied with a resumé in French, and discussions before the Congress will continue to be held in French.
- 2. The number of communications to be entered on the programme of the session is limited to four, as a maximum, for each author.

Support of two kinds will be received:-

- 1. Member's card. 25 francs. This card gives the right to participate in all works and deliberations of the Congress, and in all receiptions, etc., and to receive the volume of the Boings of the Congress, and any other publications which may be made at that time.
- 2. Associated Member's card. Francs 15. Provided for ladies and families of the mem ers of the Congress. This card gives the same rights as the first, but the holder will not be allowed to make any communication, nor to take part in the discussions of the Congress. He will not receive the publications of the Fourteenth Session.

The meetings will take place in the 'Aula' of the Geneva University. Members of the Congress will find in the University buildings lecture rooms, rooms for sriting, conversation, for ladies, and for the Press.

Glass cases will be prepared for members of the Congress who wish to exhibit objects to be used in their communications.

The Organising Committee will take the necessary steps to obtain the usual

reductions allowed by the railway companies in similar cases. They will do their best to obtain special prices in hotels, pensions, etc., for the period of the Congress. Lists of hotels and pensions, with prices asked, will be sent in due time to supporters of the Congress.

Various receptions, official and private, will be given to members of the Congress. The Organising Committee have pleasure in stating that they will be responsible for all expenses (lunch and dinner included) of the tour round the Lake of Geneva:

Supporters of the Congress who have paid their subscription will receive a programme containing details and times, of meetings, receptions, etc. A guide of the town, with a plan, will be handed to them on their arrival in Geneva.

Congrès international d'Anthropologie et d'Archéologie préhistoriques

XIV° SESSION - GENÈVE 1912



GENÈVE, Mars 1912.

Monsieur et cher confrère,

Nous avons l'honneur de vous inviter à participer au XIVe Congrès international d'Anthropologie et d'Archéologie préhistoriques qui aura lieu à Genève dans la première semaine de septembre 1912, et nous avons le plaisir de vous faire savoir que le Haut Conseil fédéral suisse et le Conseil d'Etat de la République et Canton de Genève ont bien voulu accepter de prendre la XIVe session sous leur patronage.

Six années se sont écoulées depuis la dernière session, qui a eu lieu à Monaco en 1906, et, depuis ce moment-là, bien des découvertes importantes ont été faites dans le domaine qui nous occupe. Plusieurs d'entre elles méritent d'être exposées et discutées en séances

plénières.

Aucune invitation personnelle n'a été lancée jusqu'à ce jour, mais déjà plusieurs compagnies scientifiques nous ont donné leur adhésion, et de nombreux savants, parmi les plus éminents, annoncent leur participation au Congrès. Ces adhésions précieuses nous permettent d'affirmer que la XIV^e session sera digne de ses devancières quant à la qualité

et au nombre des travaux présentés.

Nous joignons à cette lettre une liste des questions générales qui seront discutées à Genève. Cette liste est provisoire et sera certainement l'objet de quelques adjonctions. L'article 7 du règlement général stipule que le Comité « devra toujours réserver une partie des séances pour toutes les autres questions non comprises dans le programme, proposées par un membre du Congrès et approuvées par le Conseil. » En conséquence, dans le cas où vous auriez l'intention de faire une communication sur un sujet ne figurant pas au programme, vous êtes prié de vouloir bien en aviser le Comité.

Nous nous permettons de vous rendre aussi attentif aux votations qui doivent avoir lieu à Genève le jour de la première séance, concernant deux adjonctions au règlement général,

dont nous vous donnons copie.

Le Comité d'organisation prépare des excursions scientifiques dans plusieurs des lieux les plus célèbres de la Suisse au point de vue préhistorique, ainsi qu'au Musée National de Zurich. Il espère exécuter des fouilles dans une station néolithique du lac de Neuchâtel.

La semaine de travail sera coupée par une journée de repos, que nous passerons tous ensemble à faire le tour du lac de Genève sur bateau spécial. Ce sera la meilleure manière pour les Congressistes d'apprendre à se connaître personnellement.

L'importance des questions qui seront discutées dans cette XIVe session, l'intérêt que présentent les excursions projetées, nous font espérer que les Congressistes seront nom-

reux à Genève.

De son côté, le Comité d'organisation fera tout ce qui dépendra de lui pour que nos hôtes emportent de leur séjour dans notre ville et du XIVe Congrès le meilleur souvenir

Nous espérons donc, Monsieur, qu'il vous plaira de nous envoyer votre adhésion personnelle. Il suffira de remplir le bulletin d'adhésion ci-inclus et de l'adresser avec le montant de la cotisation au trésorier, M. A. Lombard, banque Lombard-Odier et Cie,

Veuillez agréer, Monsieur et cher confrère, l'expression de notre considération la plus distinguée.

Le Secrétaire général : WALDEMAR DEONNA 16, Boulevard des Tranchées

Le Président : Eugène PITTARD 72, Florissant

Congrès international

d'Anthropologie et d'Archéologie préhistoriques

(XIV° session — Genève, 1912)

EXTRAIT DU RÈGLEMENT GÉNÉRAL DU CONGRÈS

Art. 3. — Font partie du Congrès et ont droit à toutes ses publications les personnes qui en ont fait la demande et ont acquitté la cotisation.

Art. 4. — A la fin de chaque session, le Congrès désigne le lieu ou se tiendra la session suivante; il choisit, en outre, parmi les savants résidant dans le pays désigné: 1° le président de la session future; 2° plusieurs autres savants chargés de constituer, sous la direction du président, un comité d'organisation.

Art. 6. — Le Comité fixe l'époque de la session, le nombre des séances, le taux de la cotisation; il envoie les lettres de convocation, recueille et concentre les adhésions et délivre les cartes des membres. Il se charge de tous les soins matériels qui concernent l'installation du Congrès et la tenue des séances.

Art. 10. — Le Conseil se compose : 1° des membres du bureau définitif; 2° de six membres nommés au scrutin de liste. Font, en outre, de droit partie du Conseil : 1° les membres fondateurs du Congrès de la Spezia; 2° tous les anciens présidents, qui conservent le titre de présidents honoraires. Les membres du Comité d'organisation qui n'entreraient pas dans l'une des catégories précédentes assistent aux séances du Conseil avec voix consultative.

Premier article additionnel (voté pendant la session de Bologne, 1871). — La langue française est seule admise pour les communications verbales pendant les séances et dans la publication du compte rendu du Congrès et des mémoires qui y sont joints.

Propositions d'additions au Règlement. — Le XIII Congrès a proposé les additions suivantes au Règlement général :

Proposition d'addition à l'article 5. — La langue officielle du Congrès est le français; elle est employée pour la rédaction des procès-verbaux et la correspondance de la Commission d'organisation et du Comité. Toutefois, les membres du Congrès peuvent, dans leurs lettres, leurs communications ou lectures, se servir de l'allemand, de l'anglais ou de l'italien.

Les communications en ces trois langues seront accompagnées d'un résumé en français, et les discussions devant le Congrès continueront à se faire en français.

Proposition d'addition à l'article 7. — Toutefois, le nombre des communications à inscrire au programme de la session est limité à quatre, au maximum, pour chaque auteur.

RENSEIGNEMENTS GÉNÉRAUX

Il sera reçu des adhésions de deux sortes :

1. Carte de membre, à fr. 25. Cette carte donne droit de participer à tous les travaux et délibérations du Congrès, à toutes les fêtes et réceptions, de recevoir le volume des Actes du Congrès et les autres publications qui pourraient être faites à ce moment-là.

2. Carte de membre associé, à fr. 15, prévue pour les dames et les familles des congressistes. Cette carte accorde les mêmes droits que la première, mais son titulaire ne pourra faire aucune communication, ni prendre part aux discussions du Congrès. Il ne recevra pas les publications de la XIVe session.

Les séances auront lieu à l'Aula de l'Université de Genève. Les membres du Congrès trouveront dans les bâtiments universitaires des salles de lecture, de correspondance, de conversation, un salon réservé aux dames et un salon réservé à la presse.

Des vitrines seront préparées pour les congressistes qui voudraient exposer les

objets devant servir à leurs communications.

Le Comité d'organisation fera les démarches nécessaires auprès des chemins de fer des différents pays pour obtenir les réductions habituellement consenties en pareil cas. Il fera son possible pour obtenir des prix spéciaux dans les hôtels, pensions, etc. pour toute la durée du Congrès. Des listes de ces hôtels et pensions, avec les prix demandés, seront envoyées aux adhérents du Congrès, en temps voulu.

. .

Des réceptions diverses, officielles et privées, seront offertes aux congressistes. Dès à présent, le Comité d'organisation du XIV Congrès a le plaisir de faire savoir qu'il prend à sa charge tous les frais (lunch et diner compris) du Tour du lac de Genève; le retour du bateau sera suivi d'un embrasement de la rade.

. .

Un Comité de dames genevoises s'occupera de recevoir, pendant leur séjour à Genève, les dames qui accompagneront les congressistes étrangers.

Les adhérents au Congrès qui auront versé leur cotisation recevront un programme détaillé contenant l'horaire des séances, réceptions, etc. Il leur sera remis à leur arrivée à Genève un guide de la ville avec plan.

Congrès international

d'Anthropologie et d'Archéologie préhistoriques

XIVº SESSION - GENÈVE 1912



QUESTIONS GÉNÉRALES PROPOSÉES PAR LE COMITÉ

- 1. Chronologie des temps quaternaires.
- 2. Les races fossiles de l'Europe.
- 3. Classification des Hominidæ actuels.
- 4. Les restes des races préhistoriques en Afrique, en Asie et en Amérique.
- 5. Les Pygmées, les préhistoriques et les actuels.
- 6. Les « Primitifs » actuellement vivants.
- Les rapports méditerranéens entre l'Afrique et l'Europe aux temps préhistoriques.
- 8. Répartition géographique des trouvailles aziliennes.
- 9. Terminologie et classification des vases néolithiques ornés.
- 10. Comment ont pris fin les palafittes de la Suisse.
- Indiquer les stations dans lesquelles on a recueilli des poteries à ornements géométriques incisés antérieures à l'époque gallo-romaine.
- Les relations entre l'Italie et l'Europe du Nord des Alpes, pendant l'âge du bronze.
- 13. Rechercher par quelles voies commerciales sont parvenus dans l'Europe centrale et la Gaule orientale divers produits industriels de provenance hellénique aux époques de Hallstadt et de la Tène.
- 14. Limites géographiques orientales de la civilisation de la Tène.
- Etude comparative des signes symboliques représentés sur les monuments ou objets des temps protohistoriques.
- Les pierres à bassins, à écuelles, à cupules. Leur origine, leur signification ou leur destination.
- Unification des mesures anthropologiques. (Suite du travail entrepris à Monaco).

anthropological Prehistorica Confress geneva.

Translation.

54 Wigmore Street, W.

17th May 1912.

Dear Sir,

I regret that absence from England has prevented my replying to your kind invitation to take part in the Fourteenth International Anthropological and Prehistoric Archaeological Congress, to be held in Geneva the first week in September of the present year. I shall be pleased to respond to your invitation and become a member of the same, and shall be glad to have further particulars as to programme, list of hotels where members can reside, etc., at your early convenience.

I am, etc.

H.S.W.

M. Albert Lombard,

Cenève.

54 WIGMORE STREET.

LORDON. W. ENGLAND.

le 17 mai 1710.

Monsieur,

Je regrette que non absence d'Europe m'a empeché de répondre A votre sinable invitation à participer au XIVe Congrés internationale d'Anthropologie et d'Archéologie préhistoriques qui nura lieu à Cenève la première semaine de Septembre, 1912.

Je seria tràs content d'accepter votre invitation, et de devenir une membre du Congrès, et je vous envoie ci-inclus un billet de banque au valeur de vingt-cinq Prancs. Aussitôt qu'il vous conviendre, je vous serez très obligés si vous voulez m'envoyer des renseignements du programme, une liste des hôtels de Gendve, etc.

Veuillez agréer. Monsieur, men salutations les plus distinguées.

H.S.W.

M. Albert Lombard,
Banque Lombard, Odier & Cie.,
Corraterie, Genête.

CONGRÈS INTERNATIONAL D'ANTHROPOLOGIE

D'ARCHÉOLOGIE PRÉHISTORIQUES

Genevi le 22 lu ai 1912.

XIV' SESSION

GENÈVE 1912

bronsuin Henry S. Wellcom

Soudres.

Monsieur,

J'ai l'honneur de bous

accuser reception de bothe brandat

fostal at 25.20 a de bothe lettre, que

J'ai ache minei au Secrétain du

Congrès, qui bous répondra directe.

bleule agreer, bronsieur J'

assuranc de brachant Considération

Alb. Louward

Monsieur,

Je 15 juillet 1912.

Monsieur,

Je désire beaucoup à devenir un membre du XIVe

Congrès internationale d'Anthropologie et d'Archéologie

préhistorique, qui aura lieu à Genève la première

semaine de Septembre, 1912, et je vous envoie un membre

de pente pour vingt-cinq francs, le montant de la cotis-

Je vous serai três obligé si vous voulez m'envoyer un billet, etc., pour le Congrès.

En vous remerciant d'avance, veuillez agréer, Monsieur, l'expression de mes sentiments les plus empressées.

C.J.S.T.

M. Albert Lombard,
Banque Lombard, Odier & Cie.,
Corraterie, Genève.

ation.

Translation.

31st July 1912.

Dear Sir,

I desire to inform the Committee that I purpose delivering a paper before the Congress, etc., which will be entitled "Prehistoric Discoveries in Southern Sudan." The approximate time required for reading it will be fifteen minutes, and I wish to exhibit several objects to illustrate it, but the lecture will not be illustrated by lantern slides.

Yours very truly,

H.S.W.

The General Secretary,
Anthro. and Archaeological Congress,
Geneva.

be fifteen minutes, and I wish to exhibit several objects to illustrate it, in couthern budon. The approximate time required for reading it will before the congress, etc., which will be entitled "gradiatoric Discoveries - I desire to inform the Committee that I purpose delivering a pener Boar bir,

stours very truit,

but the lecture will not be illustrated by lanters slides.

10.0.0.

The Comerat degretary,

Les Americanological Congress,

Translation.

54 Wigmore St.

1st August 1912.

Dear Sir,

I hope to take part in the special excavation that is to be made in the presence of the members of the Congress in Neuchatel and Zurich from Sept. 16th to 19th., but cannot say definitely until I arrive in Geneva.

I am, etc.

H.S.W.

The General Secretary of the Congress, Geneva.

le 1 adut 1912,

Monsieur,

Je désire d'avertir le Comité d'organisation du XIVe Congrès international d'Anthropologie et d'Archéologie préhistoriques, que j'ai l'intention de présenter une communication au Congrès sur "Prehistoric Discoveries in Southern Sudan."

être traitée sera quinze minutes; elle ne sera pas accompagnée de projections photographiques, mais je desire exposer quelques objets à l'illustrer.

Veuillez agréer, Monsieur, mes salutations les plus distinguées.

H.S.W.

M. W. Deonna,

Le Secrétaire général,

16 Boulevard des Tranchées,

Genève.

54 Wigmore St.

10 2 aout 1912.

Monsieur,

J'espere de pouvoir prendre part au voyage scientifique et aux fouilles qu'on executera sous les yeux des congrestistes dans les cantons de Neuchatel et de Zurich mais je ne peux definitivement decider jusqu'a j'arrivera a Geneve.

Veuillez agreer, Monsieur, mes saluta tions les plus distinguees.

H. S. V.

M. W. Deonna,

Le Secretaire general,

16 Foulevard des Tranchees,

Geneve.

ENGLAND.

21st August 1912.

Dear Sir,

Please reserve two separate bedrooms for me from Saturday, September 7th, in your hotel.

I empect to be in Geneva for about a week, and shall be using Gook's coupons.

I shall be glad if you will kindly confirm this.

Thanking you in antidepation,
I am,

Faithfully yours,

C.J.S.T.

The Proprietor, Hotel de la Paix, Genève. Harrow

ENGLAND.

21st August 1912.

Dear Sir,

I shall be glad if you will kindly send me a letter of invitation to present to the railway company in order to obtain the reduction in the price of the tickets from London to Geneva.

The following are the particulars which I understand you require:-

I shall be leaving London for Paris on September 6th, by the South-eastern route, via Folkestone, Boulogne. I purpose leaving Paris by the 8.30 a.m. train from the Gare de Lyons, by the P.L.&.M. railway, arriging in Geneva the same evening.

Class: - Second class.

Name: - Charles J. S. Thompson.

Date of birth:- 1870.

Usual residence: - Greyfriars, Harrow on the Hill, England.

Profession: - Litterateur.

Thanking you in anticipation,

I am,

Faithfully yours,

C.J.S.T.

M. Deonna,

Le Secretaire Générale,

16 Boulevard des Tranchées,